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Významným edičním počinem KNA 
se letos stalo vydání publikace 
renomovaného profesora teologie 
Ctirada V. Pospíšila „A Slovo se 
stalo tělem“ s podtitulem „Óda 
na radost z víry v prologu Janova 
evangelia (Jan 1,1–18)“. Na závěr 
adventní doby předkládáme našim 
čtenářům jednu z kapitol této knihy.

S nazíráním slávy jednorozeného Boží-
ho Syna v Jan 1,14b předběžně souvisí 
přebývání vtěleného Slova mezi námi, 
což ukazuje nejen na počátek vlidštění 

Slova, ale na celý průběh jeho života až do po-
sledního vydechnutí na kříži (srov. Jan 19,30). 
V řeckém originálu je toto přebývání vyjád-
řeno slovem pro rozbití, vztyčení, zbudování 
stanu. Jak již bylo výše řečeno, tato formula-
ce doplňuje první popis vlidštění Slova v Jan 
1,14a a poukazuje na aktivitu Slova, které si 
stvořilo své vlastní lidství, učinilo se člověkem.

Toho, kdo zná Písmo svaté, okamžitě napad-
ne souvislost se Stánkem úmluvy a jeruzalém-
ským Chrámem. Ve výše již vícekrát připome-
nutém textu z dvacáté čtvrté kapitoly knihy 

Sirachovcovy se dozvídáme, že moudrost byla 
ve Stánku úmluvy a v Chrámu přítomna jako 
velmi vybraná vůně myrhy, onyxu a kadidla 
(srov. Sir 24,15). Nezapomínejme, že Stánek 
úmluvy a Chrám byly znameními Jahveho pří-
tomnosti uprostřed jeho vyvoleného národa. 
Vlidštěním Slova se tedy Ježíšovo zranitelné 
a smrtelné lidské tělo jakožto nový Chrám stá-
vá znamením Hospodinovy přítomnosti mezi 
námi (srov. Jan 2,13–25). Dlužno podtrhnout, 
že Logos – Boží Moudrost se nyní zpřítom-
ňuje nejen v Izraeli, ale uprostřed všech ná-
rodů. Stává se viditelným nikoli skrze před-
pisy Zákona a Chrám, nýbrž svým lidstvím. 
Jestliže narážka na Stánek úmluvy může vést 
k domněnce, že se tu naráží na krátkost času 
přebývání vlidštěného Slova mezi námi, pak 
bych si dovolil oponovat, protože Kristus je 
stále s námi ve stanu svého těla prostřednic-
tvím chleba života a vína spasení, prostřed-
nictvím eucharistie (srov. Jan 6,22–58). Tento 
nový a defi nitivní stánek úmluvy s námi putuje 
pouští našeho života a stále nás doprovází jako 
nová mana, pokud tomu ale věříme a o zmíně-
ný nevýslovný dar projevujeme náležitý zájem.

Krásné dovršení popisu příchodu vlidště-
ného Slova do našich dějin a jeho přebývání 
s námi v sobě ale skrývá ještě jednu zajíma-
vou významovou podvojnost. Ono přebývání 
totiž můžeme na základě originálního řecké-
ho znění v Jan 1,14a vnímat nejen jako pobyt 

Ježíše Krista mezi námi, nýbrž také jako jeho 
pobyt přímo v nás. Překlad příslušného mís-
ta by tudíž mohl znít také: „…  a vztyčil v nás 
svůj stan.“ Ono přebývání v nás je v Janově 
evangeliu jasně vyjádřeno jednak v Ježíšově 
velekněžské modlitbě (srov. Jan 17,21–23), 
jednak v řeči o chlebu života (srov. Jan 6,56).

S přebýváním Slova ve stanu těla souvisí ješ-
tě jedna zajímavost, protože Pavel označuje 
své vlastní tělo jako stan (srov. 2 Kor 5,14). 
Jistě pak není náhodou, že lidské tělo je ozna-
čováno jako chrám Božího přebývání v nás 
(srov. 1 Kor 3,16–17). Narážíme tu na fasci-
nující tajemství přebývání jedné osoby Trojice 
v druhých dvou (trinitární perichoreze), na 
přebývání božské osoby v lidské přirozenosti 
(christologická perichoreze) a následně v nás, 
což se označuje jako vnitřní přítomnost osob 
Trojice v srdci věřícího (inhabitace), která je 
vylitím tajemství perichoreze do našich životů. 
Perichoreze je ale zásadně vzájemná, a proto je 
Kristus tajemně v nás, což se týká každé omi-
lostněné duše, ale zároveň my jsme v Kristu 
jako součást jeho tajemného těla, tedy církve. 
Možnost dvou podob překladu místa o vzty-
čení stanu „mezi námi“ i „v nás“ podivuhodně 
odpovídá právě zmíněné vzájemnosti přebý-
vání Krista v nás a nás v Kristu. Božího Syna 
totiž poznáváme nejenom z Písma svatého, ale 
také ve vlastním životním příběhu a ve svém 
nitru, máme-li ovšem čisté srdce (srov. Mt 5,8). 

Syn Boží, který tajemně přebývá v našem srd-
ci, je spolu s Duchem svatým naším vnitřním 
učitelem, který nám dopřává hlubší porozu-
mění Písmům a Božím tajemstvím (srov. Lk 
24,27). Vlidštění Slova se tudíž bytostně do-
týká každého, opravdu každého z nás. Záleží 
jen na nás, zda tuto klenotnici skrývající veš-
keré poklady moudrosti otevřeme, anebo ji ne-
cháme zamčenou, a svou šanci tak defi nitivně 
promarníme. Ve hře je totiž naše nevýslovná 
důstojnost, naše vrcholné povolání, což cír-
kevní otcové a středověcí mistři vyjadřovali 
následovně:

„A Slovo se stalo tělem …   Jestliže se Boží 
Syn učinil člověkem, …   co mimořádného je 
na tom, že člověk, jenž věří v Božího Syna, 
se tak má stávat Božím synem?“ (Jan Scotus 
Eriugena).
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Neboj se přijmout Marii 
a její dítě! – tak zní pokyn 
anděla, který se Josefovi zjevuje 
ve snu, když ho trápí 
pochybnosti kvůli těhotenství 
jeho snoubenky Marie
(Mt 1,18-24). Není důvod 
se bát, neboť dítě, které počala, 
je z Ducha Svatého, i když toto 
ujištění vyžaduje odvahu vyjít 
vstříc nejistotě a riziku.

V biblickém světě prý dominují muži, 
zatímco ženy se dívají jen „zpovzdá-
lí“. Ovšem ve vánočním vyprávění je 
na první pohled důležitá žena: Ma-

ria, matka Páně. V líčení evangelisty Lukáše 
je podtržena Mariina odevzdanost víry a tím 
i přijímající postoj člověka vůči Boží milosti. 
Ovšem Matouš považuje za teologicky důle-
žité zdůraznit v dějinách spásy také roli muže 
jménem Josef.

Otevřít dveře 
Božímu jednání 
Ano, Matouš svědčí o Kristově narození oči-
ma Josefa, muže, který je označen jako spra-
vedlivý. Spravedlnost tohoto muže má ovšem 
daleko do zákonictví farizejů a  jiných, kteří 
za spravedlivé považovali sami sebe. Je mu-
žem, který žije ze smlouvy, kterou Bůh uza-
vřel se svým lidem, a ze Zákona pochopil, že 
základem spravedlnosti podle Božího srdce 
je věrnost a milosrdenství. Proto když se do-
slechne o těhotenství své snoubenky Marie, 
hledá způsob, jak by ji propustil „šetrně“. Ne-
bere spravedlnost do svých rukou, ale pone-
chává otevřené dveře Božímu nečekanému 
jednání.

A to přichází ve snu, v němž k němu pro-
mluví anděl: „Josefe, synu Davidův, neboj se 
přijmout Marii, svou manželku; neboť co v ní 
bylo počato, je z Ducha Svatého“ (Mt 1,20). 
Možná jste se také někdy probudili s myšlen-
kou, která vám ukázala směr, když se vám ho 
předtím nedařilo najít sebeusilovnějším pře-
mýšlením. Spánek je situace, kdy chtě nechtě 
musíme věci ve svém životě pustit z rukou. 
Kdy to, co jsme pečlivě rozvážili a napláno-
vali, nemůžeme uskutečnit. Kdy jsme otevře-
ni pro Boží oslovení. Josef slyší Boží slovo, 
které mu situaci ukáže v jiném světle. Nestá-
vá se sice o  nic více pochopitelnou, ale dá 
se unést. 

Andělovo „neboj se“ ovšem není výzvou 
k trpnému nesení údělu. Je to úkol. Pozvání 
na cestu. Něco, čemu Josef jako muž dobře 
rozumí. Co člověku nedá pokoj, dokud to ne-
splní. Co se prostě musí udělat. Přijmout Ma-
rii a její dítě!

Nejen hodný 
„pěstoun“ v pozadí
Ale zde Josefova role nekončí. Nemá být jen 
hodným a nenápadným „pěstounem“ v poza-
dí. I když Matouš zde zachovává jistou rezer-
vovanost, Lukáš se nebojí mluvit o Josefovi 
jako o otci. Jeho otcovství nespočívá v biolo-
gické rovině, ale v tom, že je „syn Davidův“. 
To Josef zapojuje Ježíše do řetězce davidov-
ského rodu, dává mu rodokmen. Díky Marii se 
naplní zaslíbení: „Hle, panna počne a porodí 
syna a dají mu jméno Immanuel, tj. přeloženo 
,Bůh s námi‘“ (Mt 1,23). Ne my s Bohem, ale 
Bůh s námi! 

To je radostná a osvobozující zpráva, kte-
rá na první místo staví Boží milost a jednání, 
nikoli naši věrnost a poslušnost. Ten, který 
je jedné podstaty s Otcem, bude také jedné 
podstaty s námi lidmi, ponese náš lidský úděl 

a vysvobodí nás z moci zla. Ale díky Josefovi 
se naplní starozákonní zaslíbení o mesiáši jako 
novém Davidovi. A je to on, kdo Ježíšovi dá 
jméno vyjadřující, že Bůh zachraňuje, protože 
tato role příslušela otci. 

Vzor mužské spirituality
Neboj se! To je adventní výzva pro muže 
i ženy víry. Jako Maria, tak i Josef patří do 
evangelia. Nejen Mariina otevřenost, ale i Jo-
sefova zakotvenost v Božím slově a odvážný 
čin stojí na počátku Ježíšova pozemského pří-
běhu a hrají důležitou roli v dějinách spásy. 
A zvláštním způsobem může být Josef vzo-
rem hledání mužské spirituality, o jejíž důle-
žitosti se dnes v církvi mluví se stejnou váž-
ností jako o docenění obdarování žen. Josef 
totiž není slaboch, který by utíkal z boje a je-
hož víra by byla jen sladkobolným a trpným 

odevzdáním. Ale není to ani silový a sebejis-
tý člověk, který chce mít vše ve svých rukou 
a nechá se vést jen vlastní rozumovou úva-
hou. Josef se pohybuje na hraně, na ostří sla-
bosti a síly. Ve víře ví, že k síle patří i bolest 
a přijetí vlastní zranitelnosti, že silní jsme, 
když jsme slabí – jak později napíše apoštol 
Pavel. 

Nemusíme a nemůžeme mít vše ve svých ru-
kou, i když bychom si to možná přáli. Potřebu-
jeme se učit spoléhat na Hospodina. Ale máme 
také vědět, že poslušnost Bohu vyžaduje i od-
vahu jít vstříc nejistotě i riziku a učinit, co nám 
Bůh říká, i když to na prvním místě nezname-
ná si něco vzít a něco udělat, ale „jen“ někoho 
a něco přijmout.

Autor je evangelický farář v Chrástu 
u Plzně a působí jako odborný asistent 
na Teologické fakultě Jihočeské 
univerzity v Českých Budějovicích.
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Přijmout Marii a její dítě

Vztyčil mezi námi svůj stan
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